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Beste Marielys, 
 
Ik heb van Gerard vernomen dat komende dinsdag 2 april in de commissie 
grondgebied het onderwerp over de  klokkentoren en gevelsteen aan de orde komt. 
 
Helaas heb ik nog niet mijn rapport met de titel “DE TWEE-EENHEID en andere 
gedenktekens van het Provinciaal Ziekenhuis Santpoort” kunnen afronden. Dat hoop 
ik wel binnen afzienbare tijd te kunnen doen. Behalve dat enkele zaken over zo’n 
gevoelig onderwerp als psychiatrie nog op juistheid moeten worden nagekeken, zal 
ook een paragraaf over de financiën toegevoegd moeten worden (!). Van Gerard 
krijg ik nog stukken over de financiële afwikkeling van de verkoop met bijbehorende 
voorwaarden van het Provinciaal Ziekenhuis Santpoort (Tripartite Overeenkomst, 
Package Deal en eventueel andere ondersteunende documenten). 
 
Desalniettemin heb ik reeds interessante zaken gevonden, waardoor er nog meer 

redenen zijn om de monumenten te behouden voor de toekomst. De klokkentoren is 
gemeentelijk monument. De gevelsteen zonder een beschermde status zou 
tenminste de provinciale status moeten verkrijgen, omdat er in geheel Noord-Holland 
geen gevelsteen is waarop het oude provinciale wapen van Noord-Holland vanaf het 
eerste bestaan van de provincie vanaf 1840 tot 1907 is afgebeeld. 
 
Ik heb niet alleen de achterliggende reden om de klokkentoren en gevelsteen te 
behouden en te plaatsen op de destijds gekozen locatie achterhaald, maar ook extra 
redenen waarom hoe dan ook de klokkentoren en gevelsteen op dezelfde plek 
dienen terug te komen. 
Twee oproepen voor behoud van de monumenten heb ik hierbij in de bijlage 
toegevoegd. Vooral de oproep van Anne Jager is van belang, omdat zijn voorstel 
exact is uitgevoerd. Ook uit andere bronnen blijkt dat de toenmalige medewerkers én 
patiënten vonden dat er een ODE AAN DE VOORMALIGE BEWONERS EN 
MEDEWERKERS VAN HET NIEUWE GEDEELTE (Meerenberg II) moest komen 
(zie bijlage).Ik meld je nog dat Henk Wijkhuizen van mij slechts een gedeelte van de 
tekst van Anne Jager heeft gekregen (had te maken met de beperkte openbaarheid 
van de documenten). 
 
Verder is gebleken dat vanuit Meerenberg II de eerste (38) patiënten in een reeks 
naar Amsterdam werden verhuisd. De sloop van Meerenberg II werd in fasen 
uitgevoerd, zodat bijna alle patiënten naar de nieuwe huisvesting op het PZS-terrein 
konden verhuizen (West-Friesland, De Meerlanden en later ook de Evertskliniek). 
Deze perfecte nieuwbouw voor chronische psychiatrische patiënten wordt in diverse 
artikelen en onderzoeken in het kader van de huisvesting en behandeling op PZS 
min of meer verzwegen, waardoor er een verkeerd beeld van PZS is ontstaan. Dat 
moet worden rechtgezet door ter plaatse de (gerestaureerde) monumenten op de 
juiste plek terug te zetten (zie bijlage waarop de locatie met een rode ster is 
aangegeven). 



 
De opvolger van het architecten bureau Onno Greiner wil aan een informatiebord 
meewerken, zodat o.m. de oudbouw en nieuwbouw van het ziekenhuis inzichtelijk 
worden gemaakt. Ik heb ook al enige informatie van ze gekregen. Vanwege het talud 
kan er nu ook een mooi fundamentje worden geplaatst waardoor de toren nog meer 
tegen eventueel vandalisme kan worden beschermd. 
 
Voor nu is belangrijk dat 
- de klokkentoren (eventueel in onderdelen) en de gevelsteen zo gaaf mogelijk op de 
gemeentelijke werf van de gemeente worden geplaatst; 
- als de provincie en/of de gemeente bijvoorbeeld de restauratie en plaatsing van de 
klokkentoren niet (of gedeeltelijk) willen financieren dan kan actief naar fondsen 
worden gezocht. Tegelijkertijd kan er ook aan een leerwerkbedrijf worden gedacht of 
aan een opleidingsbedrijf volgens het voorbeeld van de Hartenlustmavo waar het 
vernietigde torentje van de school - op de materiaalkosten na - gratis compleet 
nieuw werd opgeleverd. 
 
Na afronding van mijn rapport “De twee-eenheid” kan deze uiteraard volgens 
afspraak op de website van Stichting Bescherming Erfgoed Zuid-Kennemerland 
worden geplaatst. 
 
Veel succes voor een positief advies voor behoud van de klokkentoren en 
gevelsteen in de commissie grondgebied. 
 
Met vriendelijke groet, 
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